
   مريم احمدي 
اولي�ن جرقه ه�اي نوش�تن از زنگ 
انش�اي مدرس�ه در ذهنش ش�كل 
گرفت. در دوران راهنمايي، عضويت 
در كانون پ�رورش فك�ري كودكان 
و نوجوان�ان ش�ماره ي�ك آب�ادان، 
دريچه جدي�دي از دني�اي ادبيات و 
نويس�ندگي را به رويش ب�از كرد. از 
آن زمان خوان�دن و نوش�تن، كار و 
تفريحش ش�د تا ب�ه امروزكه بيش 
از80 عنوان كتاب منتشر كرده است. 
فرهاد حسن زاده، نويسنده برجسته 
حوزه كودك و نوجوان با چندين دهه 
تلاش درعرصه  ادبيات كودك، خلق 
آثاري بديع، اصي�ل و هنرمندانه و از 
همه مهم تر داش�تن س�همي پايدار 
در پيش�برد ادبي�ات ك�ودكان ب�ه 
عنوان يكي از نويس�ندگان ايراني، 
شايسته نامزدي دريافت جايزه هاي 
جهاني هانس كريس�تين اندرسون 
۲0۱8 و جايزه آستريد ليندگرن ۲0۱۷ 
ش�ناخته شده اس�ت. آنچه پيش رو 
داريد حاصل گفت وگ�وي صميمانه 
ما با اين نويس�نده برجس�ته است. 

         
آقاي حس�ن زاده! از چه زماني 
و چطور به عرصه نويس�ندگي 

وارد شديد؟
از همان دوران كودكي به نوش��تن، تئاتر 
و قصه گوي��ي علاقه مند ب��ودم. در مقطع 
راهنمايي ديدن قفس��ه هاي رنگارنگ پر 
از كتاب در كانون پرورش فكري كودكان 
و نوجوانان، م��را با دني��اي ادبيات و هنر 
بيشتر آش��نا كرد. آن زمان تشويق هاي 
دلسوزانه مربي تئاترم كه بسيار علاقه مند 
و خوش فكر بود مسير زندگي ام را تغيير 
داد. او يكي از مشوقان و آدم هاي تأثير گذار 
زندگي ام بود و ديگري، نويس��نده  خوب 
جنوب، احمد محمود بود ك��ه هنوز هم 
نوشته هاي اين نويس��نده مرا تحت تأثير 

قرار مي دهند. 
اولين كتابتان چه زماني به طور 

رسمي به چاپ رسيد؟
تا قبل از آغاز جنگ مرتب مي نوشتم، اما 
وقتي جنگ شروع ش��د، به خاطر شرايط 
زندگي در آن دوران، نوشتن برايم كمرنگ 
شد. در آن سال ها اصلًا به فكر چاپ آثارم 
نبودم. تا اينكه س��ال 67 پس از ازدواج و 
تثبيت شدن ش��رايط زندگي ام، تصميم 
گرفتم قصه هايي را كه براي پسرم هر شب 
تعريف مي كردم چاپ كنم. اين شد كه در 
سال 68 قصه اي منظوم با عنوان »ماجراي 
روباه و زنبور« را نوشتم و در سال ۱۳7۰ 

به چاپ رسيد. 
در آث�ار داخلي نوش�ته ش�ده 
ب�راي ك�ودكان و نوجوان�ان 
كه تعدادش�ان هم كم نيس�ت 
مخاط�ب چقدر در نظ�ر گرفته 
مي ش�ود؟ يا بهتر است بپرسم 
نويسنده هاي كودك تا چه حد 

مخاطبانشان را مي شناسند؟
كودكان در كش��ور ما دو دس��ته اند. يك 
دسته كودكاني هستند كه به آنها مي توان 
گفت كودك رس��مي. كودكان��ي كه به 
معناي واقعي كودكي نمي كنند. كودكاني 
كه جرئت و جسارت كشف از آنها گرفته 
شده و رام و بي پرسش هستند. كودكاني 
كه به تعبيري گلخانه اي هستند و تخيل 
ندارند. دسته ديگر كودكاني هستند كه 
به اقتضاي حال و هواي سن ش��ان، خود 
واقعي شان هستند. بچه هايي كه شيطنت 

مي كنند، تجربه مي كنن��د و مي آموزند 
چگونه زندگي كنند. متأس��فانه بسياري 
از نويسنده هاي ما مخاطبشان را كودك 
رس��مي مي دانن��د و به ك��ودك حقيقي 
و خواس��ته ها و حال و ه��واي واقعي اش 
توجهي ندارن��د. در حالي كه نويس��نده 
بايد مخاطب را بشناس��د و او را دست كم 
نگيرد. باي��د روحيه  پرسش��گري را در او 
ايجاد كند. متأس��فانه اين ديدگاه غالب 
گاهي باعث مي ش��ود برخي از آثار خوب 
هم از لحاظ مميزي با مش��كلاتي مواجه 
ش��وند. من معتقدم همين ق��در كه يك 
قصه صاف و ساده را براي مخاطب تعريف 
كنيم و بگذاري��م خودش ب��ه نتيجه اي 
كه دوست دارد برس��د، كافي است. اين 
تفاوت ديدگاه ها به تفاوت نوشته ها منجر 
مي شود. يك نويسنده، داستاني مي نويسد 
كه مخاط��ب را براي لحظات��ي از دنياي 
بي رنگ واقعي دور و لحظات لذت بخشي 
براي��ش فراهم كن��د و يك نويس��نده از 
خودش و نوستالژي هايش حرف مي زند 
و براي مخاطبي مي نويس��د كه در دنياي 

واقعي اصلًا وجود ندارد!
با اين تفاس�ير وضعيت ادبيات 
ك�ودك و نوج�وان را در ايران 

چطور ارزيابي مي كنيد؟ 
ادبيات كودك و نوج��وان همچون ديگر 
حوزه ها هميشه متأثر از شرايط تاريخي 
موجود بوده است. از زمان انقلاب به بعد 
ادبيات كودك و نوج��وان هم در هر دهه 
دچار تغييراتي ش��ده اس��ت. مثلًا اوايل 
انقلاب متناسب با حال و هواي آن دوران 
كمي شعار زده بود و آثاري كه خلق مي شد 
هم رنگ و بوي همان دوره را داش��ت. در 
دهه هاي بعد كه از آن روند دور ش��د و به 
يك آرامش نسبي رسيد، توانست ماهيت 
خودش را بيش��ترپيدا كند. در دهه  اخير 
نويسندگان جواني پا به عرصه نويسندگي 
گذاش��تند كه به دليل فاصله سني كم با 
دوران نوجواني، دنياي كودكان و نوجوانان 
را بهت��ر درك  و آثار خلاقانه اي منتش��ر 
مي كنند. به عقيده من اكنون نواي خوبي 
در حال نواخته ش��دن است كه صدايش 

چند سال بعد به گوش مي رسد. 
قب�ول داري�د در كن�ار تم�ام 
تلاش ه�اي انجام ش�ده، هنوز 
هم ادبي�ات ك�ودك و نوجوان 
در مقايس�ه با ديگر حوزه ها در 

حاشيه است؟ 
بله قطعاً همينطور اس��ت. متأس��فانه در 
سياس��تگذاري هاي فرهنگ��ي و تعيين 
بودجه ها، كودكان به نحوه شايسته ديده 
نمي شوند. نه تنها درحوزه كتاب، بلكه در 
ديگر حوزه هاي فرهنگي از جمله سينما 
هم اين قشر مورد توجه قرار نمي گيرند. 
ناشران رغبتي براي به ورود به اين حوزه 
ندارند، حتي كتابفروش ه��ا هم اينگونه 
هستند. كتاب كودك به ويترين و فضاي 
بيش��تري نياز دارد، كتابفروش ها چنين 
امكاني ندارند و ترجي��ح مي دهند به اين 

عرصه ورود نكنند. 
علاوه بر مش��كلات بخش توليد، با كمال 
تأسف مسئولان متولي ما از جمله آموزش 
و پرورش ه��م در حوزه كت��اب و ترويج 
كتابخواني خيلي بد عمل مي كنند. چون 
كتاب خواندن دغدغه سيستم آموزشي ما 
نيست. سيستم آموزش��ي ما از سال هاي 
گذش��ته تاكنون ب��ر كتاب هاي درس��ي 
متمركز ش��ده و مبتني ب��ر حفظ كردن 
حجم انبوهي از اطلاعات، امتحان دادن و 
به رتبه رسيدن است. زمان كتاب خواندن 

از بچه ها گرفته ش��ده، ضم��ن اينكه در 
مدارس كتابخانه و كتاب��داري كه بتواند 
بچه ها را هدايت كند وج��ود ندارد. تمام 
اين سياست ها ادبيات كودك را به حاشيه 
مي راند. چون مخاطب در ميان انبوه بايد ها 

و نبايدها گم شده است. 
در قياس با س�ال هاي گذش�ته 
وضعيت تأليف و نشر آثار كودك 

و نوجوان را چطور مي بينيد؟ 
در س��ال هاي اخير تيراژ كتاب هاي اين 
حوزه با افت روبه رو شده كه نشان دهنده 
وضعيت نامطلوب نشراست. حتي كانون 
پرورش فكري كودكان و نوجوانان هم به 
عنوان يكي از الگوه��اي توليد كتاب، آثار 
اخيرش را بعضاً با تيراژي نصف گذش��ته 
چاپ مي كند. ش��ايد بتوان يكي از دلايل 
افت كاهش ميزان چ��اپ كتاب را در اين 
دانس��ت كه نگاه تجاري همچنان بر نگاه 
فرهنگي ما غالب اس��ت. اگرچه ناشراني 
هس��تند كه با نگاه فرهنگي و ش��ناخت 
مخاطب پاي كار آمده اند و از هزينه كردن 
براي بالا بردن كيفي��ت كتاب كودكان و 
نوجوانان دريغ نمي كنن��د، اما در مقابل 
ناش��راني هم هس��تند كه همچن��ان به 
كتاب نگاه تجاري دارند. انواع كتاب هاي 
دكه اي را با تيراژ بالا وارد بازار مي كنند و 
خانواده هاي كم اطلاع نيز با خريد اين آثار 
كم ارزش براي بچه هايش��ان به بازار اين 

ناشران رونق مي دهند. 
برخي مخاطب�ان نوجوان هنوز 
آث�ار خارج�ي را ب�ه تأليفي ها 
ترجيح مي دهند. به نظر ش�ما 
ضعف درحوزه تأليف باعث شده 
است برخي مخاطبان به سمت 

آثار ترجمه اي كشيده شوند؟
بله هنوز هم برخي مخاطبان با اين تصور 
كه نويسنده هاي خارجي از ايراني ها بهتر 
مي نويسند آثار ترجمه اي را به تأليفي ها 
ترجي��ح مي دهن��د. خودسانس��وري، 
مميزي ها و نديدن و نشناختن مخاطب، 
باعث محدود ش��دن تعداد آث��ار تأليفي 
خوب و ماندگاردر حوزه كودك و نوجوان 
شده است. علاوه بر اينكه رعايت نكردن 
»كپي راي��ت« در اي��ران و نپيوس��تن 
كش��ورمان به جم��ع كش��ورهاي عضو 
قانون بين المللي حمايت از حقوق مؤلف 
)كپي رايت( همواره راه را براي جولان آثار 
ترجمه اي هموار كرده است. به استثناي 
برخي مترجمان خبره كه سال هاست آثار 
ارزشمندي را ترجمه و روانه بازار كرده اند، 
مترجمان زيادي هستند كه بدون گزينش 
و دقت به ترجمه كتاب هايي مي پردازند 
كه نس��خه اصلي آن هم براي مخاطبان 

اين گروه چيزي ندارد چه برسد به ترجمه 
دس��ت و پا شكس��ته آن. افتخ��ار برخي 
مترجمان ما اين اس��ت كه چند صد جلد 
كتاب داستان ترجمه كرده اند و ركورددار 
هستند در حالي كه كتاب حاصل عرق ريز 
روح نويسنده است و مترجم و ناشر بدون 
پرداخت حق نويس��نده و حتي كس��ب 
اج��ازه از او، با ترجمه و ف��روش كتاب به 

سود مي رسند. 
چند س�الي مي ش�ود كه بحث 
پيوستن و نپيوس�تن كشور ما 
به كش�ورهاي عضو قانون كپي 
رايت محل بحث و مناقشه است، 
به نظر شما تحقق عضويت ايران 
تا چه حد مي تواند بر بهبود بازار 
كت�اب ترجم�ه اي تأثيرگ�ذار 

باشد؟
پيوستن به اين كنوانسيون از ترجمه هاي 
فله اي جلوگيري مي كند و باعث مي شود 
كه حق و حريم نويس��ندگان حفظ شود. 
از س��ويي ما را به بازارهاي جهاني نش��ر 
نزديك مي كند و طرف هاي خارجي براي 
ترجمه آثار ايراني رغبت نشان مي دهند. 
الان گاه��ي از ي��ك اث��ر ممكن اس��ت 
همزمان چندين ترجم��ه صورت بگيرد. 
اي��ن ترجمه ها هم مخاطب را س��ردرگم 
مي كند و هم ناشران را متضرر، چراكه بازار 
گنجايش چند ترجمه از يك اثر را ندارد. 
درحالي كه با وجود قانون كپي رايت اين 
اتفاق غيرممكن خواهد بود. وانگهي اين 
قانون باعث مي شود كه نهادهاي داخلي 
مانند صداوسيما نيز به حق نويسندگان 
و خالقان آثار هنري احترام بگذارند و اين 
قدر از كيسه  اين و آن خرج نكنند. ما هر 
چه به سمت حرفه اي شدن پيش برويم، 
نشرمان و ادبياتمان نيز جدي خواهد شد. 
ضمن اينكه اين مسئله در ايجاد ذهنيت 
منفي در بين ناشران ديگر كشورها نسبت 
به ايراني ها هم نقش مهمي ايفا مي كند. در 
نمايشگاه هاي خارجي كه شركت مي كنيم 

نگاه مثبتي نسبت به ايران وجود ندارد. 
چه ش�د كه ب�ه عن�وان نامزد 
دريافت جايزه هانس كريستين 
اندرسن ۲0۱8 و همزمان جايزه 
آستريد ليندگرن ۲0۱۷ انتخاب 

شديد؟ 
جايزه جهاني هانس كريستين اندرسون 
كه آن را جايزه »نوبل كوچك« مي نامند 
هر دو سال يك بار از سوي دفتر بين المللي 
كتاب ب��راي نس��ل ج��وان )IBBY( به 
نويسندگان و تصويرگران ادبيات كودك 
اهدا مي ش��ود. ش��وراي كتاب كودك به 
عنوان نماينده اين دفتر در كشورمان، پس 
از بررسي در گروه تأليف و شوراي اجرايي 
و برنامه ريزي و همچني��ن بهره گيري از 
مشاوره ها و نظرهاي متخصصان، از ميان 
نويسندگاني كه آثارشان با معيارهاي كلي 
جايزه هانس كريستين اندرسن همخواني 
داش��ت، من را به عنوان كانديداي سال 

۲۰۱8 از ايران معرفي كرده است. 
همچنين همزمان از طرف كانون پرورش 
فكري كودكان ونوجوان��ان هم به عنوان 
نامزد جايزه آس��تريد ليندگ��رن ۲۰۱7 
معرفي ش��ده ام. پرداختن ب��ه قالب هاي 
مختلف رمان، داستان كوتاه، زندگينامه، 
شعر و همچنين تنوع نگارش براي تمامي 
گروه هاي سني كودك، نوجوان و خردسال 
از جمل��ه عوامل مؤث��ر در انتخاب من به 

عنوان نامزد اين جوايز است. 
گويا بايد ترجم�ه آثارتان براي 
بررس�ي تا زمان مش�خصي به 
دس�ت داوران برس�د، پرونده 
كاري تان ب�راي ارس�ال آماده 

است؟ 
براي جايزه  آس��تريد ليندگرن پرونده از 
سوي روابط بين الملل كانون ارسال شده 
است، اما پرونده  اندرسن هنوز مهلت دارد و 
كميته  اي كه مسئول اين كار است به شكل 
جدي و شبانه روزي در حال آماده سازي و 
ترجمه است. همانطور كه مي دانيد شركت 
در اين دوره ها و برنده شدن جايزه مستلزم 
ترجمه با كيفيت كتاب ه��ا و ارائه آنها به 
هيئت داوران است، اما متأسفانه به دليل 
كافی نبودن حمايت هاي س��ازمان هاي 
متول��ي و نهاده��اي مربوط��ه در تأمين 
هزينه ها، هنوز برخي از آثار مورد نظر براي 
ارائه به داوران آماده نش��ده است. برخي 
كتاب ها از جمله رمان »هس��تي«، »زيبا 
صدايم ك��ن« و »قصه هاي كوتي كوتي« 
توس��ط كانون پرورش فكري كودكان و 
نوجوانان ترجمه شده است. با اينكه اين 
جايزه، يك افتخار ملي براي ادبيات ايران 
و مملكت ماس��ت، اما ظاهراً با نگاه ملي 

ديده نمي شود.
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ادبيات كودك و نوجوان هنوز در حاشيه است

 گفت وگوي »جوان« با نامزد جايزه جهاني هانس كريستين اندرسن ۲0۱8 
و آستريد ليندگرن ۲0۱۷

كتاب خواندن دغدغه سيستم آموزشي ما نيست

مس�عود فروتن مانند جمش�يد مش�ايخي 
معتقد است وقتي يك نفر چهره شد زندگي 
خصوصي اش ديگر تنها به خ�ودش مربوط 
نيست. از ديدگاه او كسي كه نام هنرمند روي 
خود مي گذارد بايد مواظ�ب انتخاب هايش 
باشد. جمشيد مشايخي در مراسم بزرگداشت 
زادروزش در موزه هنر امام علي)ع( خطاي 
زندگي خصوصي هنرمن�دان را تنها مربوط 
به خودش�ان ندانست. تس�نيم در حاشيه 
اين مراسم راجع به اين س�خنان مشايخي 
با مسعود فروتن به گفت وگو نشسته است. 

         
ب�ر خ�لاف ب�اور اكث�ر بازيگ�ران 
نسل هاي جديد س�ينما و تلويزيون  
مبني ب�ر اينكه حت�ي وقتي زندگي 
در ش�بكه هاي  را  شخصي ش�ان 
اجتماعي ج�ار مي زنند كس�ي حق 
ندارد در زندگي ش�ان دخالت كند، 
اس�تاد مش�ايخي معتقدند زندگي 
خصوص�ي هنرمن�دان فق�ط ب�ه 
خودشان مربوط نيست. به نظر شما 

كدام ديدگاه درست است؟
من فكر مي كنم وقتي يك نفر چهره ش��د، آن 
فرد الگو مي شود و زندگي خصوصي اش ديگر 
تنها به خودش مربوط نيس��ت، چراكه جوانان 
احتياج دارند الگو داش��ته باش��ند. اين الگوها 
هنرپيشه ها، خوانندگان و ورزشكاران هستند. 
ب��راي همين اين اقش��ار جامعه باي��د مواظب 
اخلاقيات و زندگي شان باش��ند. كساني مانند 
جمشيد مشايخي، داوود رش��يدي و عزت الله 
انتظامي هم��واره ت��لاش كردند ك��ه زندگي 
خانوادگي س��المي داشته باش��ند بدون اينكه 
ش��ايعه اي يا خط زردي در زندگي شان باشد. 
جوانان به زندگي هنرمندان حساس هستند. 
 وقتي به عنوان مثال دو نف��ر از بازيگران طلاق 
مي گيرند، مردم در صفحه هاي اجتماعي شان 
نظر مي گذارند ك��ه اغلب باع��ث ناراحتي آن 

هنرپيشگان مي شود، چراكه به نظر آنها زندگي 
خصوصي شان به خودش��ان مربوط است. من 
در مقابل اين دي��دگاه مي گويم نه، به خودتان 
مربوط نيست. ش��ما از وقتي كه در جايگاهي 
قرار گرفتيد كه صدايتان را شنيدند و عكس و 
تصويرتان را ديدند متعلق به جامعه اي هستيد 
كه شما را دوس��ت دارد. ش��ما ديگر بايد براي 
آدم هايي كه دوس��تتان دارند زندگي كنيد نه 

فقط براي خودتان. 
من شايد مانند يك ستاره سينما چهره نباشم 
ولي مردم مرا مي شناسند و به من محبت دارند 
و به عنوان هنرمند، زندگ��ي ام در ديد همگان 
است. من نمي توانم رفتاري انجام دهم يا لباسي 
بپوشم كه متناسب و متجانس با سنم نيست. 
هركس با وضعيت موقعيتش، س��ن و س��الش 
و جامعه اش بايد رفتار كن��د. هنرمند حتي در 
رفتارهاي اجتماعي اش بايد مواظب باشد. مثلًا 
اگر دختر جواني مي خواهد با من عكس بگيرد 
همواره س��عي مي كنم آن عكس كنترل شده 
باشد. من هنرمند بايد مواظب زندگي و آينده 

آن دختر جوان باشم تا به خطر نيفتد. 
عكس العم�ل هنرمن�دان هن�گام 
مواجه�ه ب�ا عكس العم�ل و اب�راز 
احساس�ات مردم در قبال اتفاقاتي 
كه برايش�ان مي افتد مانند جدايي 

چگونه بايد باشد؟
اين يك هشدار است براي هنرمندان تا از اين به 
بعد بيشتر مواظب باشند. كساني از هنرمندان 
كه به فرض مث��ال جدا ش��دند و مي گويند به 
كسي مربوط نيست بايد مواظب باشند كه ديگر 
از اين اشتباهات نكنند. انتخابي كنند كه اشتباه 
نباش��د. هنرمند اگر با مخاطبانش خوشرويي 
نكند آنها را از دست مي دهد. بايد هنرمند همه 
مش��كلاتش را وقتي مي خواهد با مردم مواجه 
ش��ود فراموش كند. ما البته بازيگراني داريم و 
داشتيم كه زندگي خصوصي شان را جار نزدند و 

بالطبع زندگي بي حاشيه اي نيز داشتند. 

 مجيد مجيدي در حاش�يه 
نشس�ت دومين جشنواره 
مل�ي پيامب�ر اك�رم )ص( با 
عن�وان »مش�ق صل�وات« 
ب�ه اك�ران فيل�م »محم�د 
رس�ول الله« خارج از ايران 
و تأس�يس بني�اد رس�ول 
اك�رم )ص( اش�اره ك�رد. 

مجيد مجيدي، رئيس دومين جشنواره پيامبر 
اكرم )ص( با عنوان »مشق صلوات« درباره اكران 
فيلم »محمد« در خارج از ايران گفت: به رغم 
اينكه كارش��كني ها درباره اكران اين فيلم در 
خارج از كشور توسط نيروهاي تندرو و سلفي ها 
ادامه دارد و عملًا امكان نمايش فيلم را در برخي 
مواقع كور مي كنند، اما شاهد هستيم فيلم در 
برخي كش��ورها در سطح وس��يعي به نمايش 
درآمد. وي ادامه داد:فيلم »محمد رسول الله« 
در تركيه در سطح وسيعي به نمايش درآمد، اما 
در عين حال در همان زمان نيروهايي در تركيه 
عليه فيلم فتواهايي صادر كردند. در داغستان 
كه بزرگ ترين مركز ورود اسلام به كل سوريه 
است و منطقه مهمي به شمار مي رود اين فيلم 
به نمايش درآمده و با اس��تقبال مواجه ش��ده 
است و از آنجا به آذربايجان، شوروي، چچن و... 
مي رود. ان ش��اءالله در هفته هاي آينده در اين 
كشورها اين فيلم به نمايش عمومي درآيد. در 
حال حاضر در حال دوبله اين فيلم به زبان اين 

كشورها هستيم. 
كارگ��ردان فيل��م »محم��د 
رسول الله« همچنين به شروع 
اكران اين فيلم در عراق اش��اره 
كرد و گف��ت: اك��ران فيلم در 
كش��ور عراق دو س��ه هفته اي 
است كه آغاز ش��ده، البته اين 
اكران از بغداد آغاز ش��ده است. 
در كش��ور عراق در ارتباط با سالن هاي سينما 
مشكلاتي داشتيم كه در حال حاضر سينماهاي 
پرتابل براي اين منظور تأسيس شده است. وي 
در ادامه بيان كرد: با برخي ديگر از كشورهاي 
عربي و برخي كشورهاي آس��يايي براي اكران 
فيلم مذاكره شده است تا فيلم روي پرده ديده 
ش��ود، اما ظرف چند ماه آينده ام��كان اكران 
تلويزيوني اين فيلم را در ديگر كشورها فراهم 
مي كنيم. فيلم »محمد رس��ول الله« تا يكسال 
ديگر به شبكه نمايش خانگي راه پيدا مي كند. 
در بخش ديگري از اين نشست، مجيدي با اشاره 
به تأسيس بنيادي به نام رسول اكرم )ص( توسط 
وي، گفت: ما دنبال اين هستيم بنيادي به نام 
رس��ول اكرم )ص( راه اندازي كنيم كه در حال 
حاضر مذاكرات آن را آغاز كرده ايم. به دنبال اين 
هستيم در اين بنياد مولد و توليدكننده آثاري 
در خصوص س��يره رس��ول اكرم )ص( در همه 
شاخه هاي هنري و ادبي باشيم و اين جشنواره 
نيز نخستين فعاليت اين بنياد به شمار مي رود. 

حس�ين انتظام�ي ب�ا تأكيد بر اس�تفاده 
مناس�ب رس�انه ها از فناوري ه�اي نوين 
ارتباط�ي، از حماي�ت وزارت فرهن�گ و 
ارش�اد اس�لامي ب�راي طراح�ي و توليد 
نرم افزارهاي كارآمد در اين عرصه خبر داد. 
معاون مطبوعاتي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
در بازدي��د از خبرگ��زاري آري��ا، ضمن حضور 
در جمع تحريريه، از نزديك با دو اپليكيش��ن 
طراحي ش��ده در اين خبرگزاري آش��نا ش��د. 
اپليكيشن هاي »س��ينما ديدار و ديدار پرس« 
با هدف تقوي��ت فضاي تعاملي مي��ان مردم و 
محصولات فرهنگي - هنري طراحي شده و در 
دو حوزه سينما و مطبوعات به زودي به شكل 

سراسري عرضه مي شود. 
معاون مطبوعاتي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
با استقبال از تجهيز رسانه ها به ابزارهاي جديد 
اطلاع رس��اني، به طرح رتبه بندي روزنامه ها، 
خبرگزاري ها و پايگاه هاي خبري با كمك اهالي 
رسانه و مبتني بر اس��تفاده از اين ظرفيت هاي 
نوظهور اش��اره و تصري��ح كرد: مبن��اي ايجاد 
نظام رتبه بندي، تحقق عدالت رسانه اي است، 
چراكه ملاك همكاران ما ب��راي ارائه خدمات 
مختلف معنوي و مادي از جمله پرداخت يارانه 
مستقيم، يارانه طرح اشتراك، آگهي هاي دولتي 
و ساير برنامه ريزي ها، بر اساس نتايج طرح هاي 

رتبه بندي صورت مي گيرد. 

مسعود فروتن:
 هنرمندان زندگی خصوصی خود را جار نزنند

مجيد مجيدي بنياد رسول اكرم )ص( را راه اندازي مي كند

رتبه بندي رسانه ها در جهت تحقق عدالت رسانه اي است

88498436سرویس فرهنگي

هنوز هم برخ�ي مخاطبان با 
اين تصور كه نويس�نده هاي 
خارج�ي از ايراني ه�ا بهت�ر 
مي نويس�ند آثار ترجمه اي را 
به تأليفي ها ترجيح مي دهند. 
رعايت نك�ردن »كپي رايت« 
در ايران و نپيوستن كشورمان 
ب�ه جم�ع كش�ورهاي عضو 
قان�ون بين الملل�ي حماي�ت 
از حقوق مؤل�ف )كپي رايت( 
همواره راه را براي جولان آثار 
ترجمه اي هموار كرده اس�ت 

رئيس كانون پخش كنندگان سينماي ايران 
گفت: بعد از مدت ها سينماي ايران با فيلم 
»محمد رس�ول الله« اك�ران دوم را تجربه 
مي كند و از فردا اكران فيلم آغاز مي شود. 
علي س��رتيپي، رئيس كان��ون پخش كنندگان 
سينماي ايران درباره اكران دوم فيلم سينمايي 
»محمد رس��ول الله« گفت: اين فيلم پتانس��يل 
خوبي براي ادامه اكران داش��ت و تصميم گرفته 
شد تا به مناس��بت هفته وحدت از روز يك شنبه 
)۲۱ آذرماه( فيلم اك��ران دوم خود را در پرديس 

سينمايي كورش آغاز كند. 
وي ادامه داد:بعد از مدت ها سينماي ايران با فيلم 
»محمد رس��ول الله« اكران دوم را تجربه كرد به 
اين معنا كه اين فيلم س��ال گذشته شهريورماه 
به نمايش درآمد و بع��د از اتمام اكران با توجه به 
استقبال بسيار خوبي كه از فيلم توسط مخاطبان 
خارج از كشور صورت گرفت تصميم گرفتيم اين 

فيلم را در هفته وحدت دوباره اكران كنيم. 
مديرعامل دفتر پخش فيلمي��ران گفت: فيلم از 
فردا در سئانس ۱7 بعدازظهر در سالن شماره ۳ 
به نمايش درمي آي��د، اما با اقبالي كه از س��وي 
مخاطبان در خريد بليت هاي پيش فروش صورت 
گرفته اميدواريم تعداد سئانس فيلم بيشتر شده 

و اكران دوم آن از يك هفته فراتر رود.

آغاز اكران دوم  »محمد 
رسول الله)ص(«  در هفته وحدت

 مايكل مور برنامه هايش را 
در روز تحليف ترامپ اعلام كرد

نرگس آبيار:

  حوزه هنري فيلم روحوضي را 
به »نفس« ترجيح داد

نرگس آبي�ار در برنام�ه »هفت« ب�ا انتقاد از 
وضعيت اكران فيلم »نف�س« گفت: ما انتظار 
داريم وقتي ح�وزه هن�ري به ما ق�ول داد و 
قرارداد دارد، حمايت كند و پاي قولش بايستد، 
اما متأسفانه با سينما بحث جناحي مي شود. 
نرگس آبي��ار با گلاي��ه از كيفيت اك��ران فيلم ها در 
سينماهاي كشور، بيان داش��ت:كاش مشكلات ما 
فقط سالن هاي سينما بود. الان يك بي عدالتي عجيب 
و غريب در سينماها موج مي زند كه به نظرم مشكل 
بزرگ تري اس��ت و همه جا اين مش��كل را مي بينم. 
آبيار در ادامه با گلايه از حوزه هنري انقلاب اسلامي 
گفت:حوزه هنري كه ادعاي كار فرهنگي دارد الان 
فيلم روحوضي نمايش مي دهد و از س��الن دادن به 
ما خودداري مي كند. ما از ابتدا با ۲۳ س��الن شروع 
كرديم و الان ۱6 س��الن داريم. در حالي كه »نفس« 
همواره با س��الن پر و ظرفيت خوب اكران شده، اما 
وضعيت سئانس دهي و سالن دهي ما بسيار بد است 
و سئانس هاي شبانه ما را مي گيرند و ساعت ۱۱ صبح 
مي دهند! آبيار ادامه داد: من بعد از خدا به بالاترين 
مقام عالي رتبه اين مملكت پناه مي آورم تا ما را از اين 
بي عدالتي نجات دهند! دلم بسيار پر است و آمده ام 
در »هفت« ت��ا گلايه كنم. من مردانگ��ي يا زنانگي 
كردم و فيلم »شيار ۱4۳« را س��اختم، حالا شما از 
من به خاطر آن فيلم در »نف��س« حمايت كنيد. از 
نهادهايي كه از ما كمك نكردن��د و نهادهايي كه از 
ما كمك كردند مثل س��ازمان اوج كه از ما دلجويي 

كردند و باعث دلگرمي ما شدند، تشكر مي كنم.

مستندساز مشهور 
امريكاي�ي ك�ه تازه 
ي�ك م�اه اس�ت از 
آخري�ن  اك�ران 
»ترام�پ  فيلم�ش 
لن�د« ف�ارغ ش�ده 
اس�ت اعلام كرد: در 
روز مراس�م تحلي�ف ترامپ ك�ه ۲0 ژانويه 
برگزار مي ش�ود، اگر قرار باش�د او سوگند 
بخ�ورد، وي آنجا خواهد بود ت�ا به اعتراض 
ملي بدون خشونت عليه ترامپ كمك كند. 
مايكل مور كه احتمال پيروزي ترامپ در انتخابات 
رياست جمهوري را از طريق نواحي كمتر مورد 
توجه و در زماني كه او شانس كمي داشت، مطرح 
كرده ب��ود، قصد دارد در مراس��م تحليف كه ماه 
ژانويه برگزار مي شود ش��ركت كند و به ديگران 
براي برپايي اعتراض كمك كند، اما او اين مسئله 
را رد نمي كند كه احتمال دارد كه وي كلًا سوگند 
نخورد. وي گفته است: اگر اين اتفاق ناخوشايند 
رخ دهد كه قرار باش��د او ۲۰ ژانويه س��وگند ياد 
كند، من هم آنجا خواهم بود تا در اعتراض مردمي 
و بدون خشونت شركت كنم و در مراسم سوگند 
خوردن مردي كه فقط با رأي كالج الكترال انتخاب 
شد نه مردم، كمك كنم. من خودم به عنوان يك 
شهروند فردي )چون نمي خواهم فعاليت هايم را 
اكنون فاش كنم( در اين مراس��م حضور خواهم 
داشت. اين مستندساز با ارسال ايميل به هاليوود 

ريپورتر اين مطالب را اعلام كرد.

فاطمه  عرفانيان/ جوان 


